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Bończyk-Tuwima �
Brzęczkowice-Słupna �
Brzezinka � Centrum �
Dziećkowice � Wesoła �
Janów Miejski-Ćmok �
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Ławki � Morgi � Piasek �
Stare Miasto �
Szopena-Wielka Skotnica
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Śląsk w ekologicznym ogonie.
Już w dziesięciu dużych, polskich 
miastach pracują instalacje do 
termicznej utylizacji odpadów,  
z których produkuje się ciepło  
i prąd. Czarną dziurą na tej  
mapie jest nasz region. Gdzie  
i kiedy wreszcie powstanie  
w województwie śląskim  
pierwsza tego typu fabryka? 

REKLAMA
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Ktoś inny skończy remont 
torowiska.
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Miasto naszych marzeń.

Gdy musisz sprzedać
swoje mieszkanie ? 

Pomogę Ci !

697 251 271
www.beatamodlinska.pl

Pomogę Ci oszacować cenę Twojego mieszkania 

Zaangażuję swoje środki w sprzedaż Twojego mieszkania 

Uchronię Cię przed handlarzami mieszkań i sprzedażą poniżej ceny rynkowej

Zapewnię nowoczesne metody i strategię sprzedaży 

Załatwię za Ciebie wszystkie formalności i papierkologię 

UMÓW SIĘ NA NIEZOBOWIĄZUJĄCE 
SPOTKANIE I SAM ZDECYDUJ CZY CHCESZ 

ZE MNĄ WSPÓŁPRACOWAĆ Komu zaszkodził szampan?

str. 3

emontowy emontowy 
uch na uch na 
ymerzeymerzeRR

Miejski Zarząd Gospodarki Komunalnej rozpoczął 
remont kolejnej kamienicy na Rymerze.  
Na początku stycznia rusztowania stanęły przy ulicy  
Robotniczej 17-19. Planowo, inwestycja ma się 
zakończyć w czerwcu tego roku. Kamienica przy  
ul. Robotnicza 7-11-15 już jest gotowa i cieszy  
oko mysłowiczan.
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Powodem tej decyzji są względy tech-
niczne.

- W wyniku dużych różnic wysoko-
ści konieczne byłoby wykonanie murów 
oporowych, które dochodziłyby do funda-
mentów budynków mieszkalnych (ok. 40-
50 cm), a to stanowi zagrożenie narusze-
nia stateczności budynku - wyjaśnia dział 
prasowy Urzędu Miasta Mysłowice.

Drugim argumentem jest brak miejsca 
na powstanie ciągu pieszo-rowerowego 
na odcinku od strony Chopina skręcając 
w prawo w ulicę Armii Krajowej.

- Ciąg pieszo-rowerowy w tym miej-
scu jest zasadny, ze względu na docelowe 
połączenie ścieżek rowerowych z wybu-
dowaną infrastrukturą na łączniku ulicy 
Kwiatowej, w ramach inwestycji Bike&Ri-
de - dodaje dział prasowy.

Jak informuje Urząd Miasta Mysłowi-
ce alternatywnym rozwiązaniem na to 

problematyczne skrzyżowanie jest prze-
budowa wylotów tych ulic i wyprosto-
wanie linii przejazdu. Ważnym aspektem 
inwestycji jest powstanie ścieżek rowero-
wych i ciągów pieszo-rowerowych. 

Jak będą one  
przebiegały?

ULICA ARMII KRAJOWEJ
Od ronda przy ulicy Wielka Skotnica 

do skrzyżowania z Chopina zaprojekto-
wano lewostronny ciąg pieszo-rowerowy, 
następnie lewostronną ścieżkę rowerową. 
Dodatkowo w rejonie projektowanych 
przejść dla pieszych w miejscu ścieżki ro-
werowej przewidziano wykonanie ciągu 
pieszo-rowerowego. Ścieżka rowerowa 
będzie kontynuowana po lewej stronie 
na wysokości odcinka od ulicy Chopina 
do ulicy Reymonta. Od ul. Reymonta do 

budynku 33 zaprojektowano lewostronny 
ciąg pieszo-rowerowy oraz dalej do skrzy-
żowania z ul. Wojska Polskiego lewo-
stronną ścieżkę rowerową. Dalej do skrzy-
żowania z ul. Mikołowską wzdłuż jezdni 
po stronie lewej zaprojektowano ścieżkę 
rowerową. Od ul. Mikołowskiej ruch 
rowerowy zostanie połączony z infra-
strukturą rowerową wybudowaną w ra- 
mach inwestycji Bike&Ride. Następnie od 
ul. Mickiewicza do ul. Miarki zaplanowa-
no lewostronną ścieżkę rowerową.

ULICA REYMONTA
Na odcinku od skrzyżowania z ul. Ar- 

mii Krajowej do ul. Lompy zaprojekto-
wano z prawej strony ciąg pieszo-rowe-
rowy. Ponadto na końcu drogi powstanie 
miejsce obsługi rowerów wraz z wiatą 
rowerową.

ULICA WYSPIAŃSKIEGO
Na odcinku od skrzyżowania z ul. Ar-

mii Krajowej do ul. Lompy zaprojekto-
wano lewostronny ciąg pieszo rowerowy.

ULICA LOMPY
Na odcinku od ul. Wyspiańskiego do 

ul. Wojska Polskiego zaprojektowano le-
wostronny ciąg pieszo-rowerowy.

ULICA A. MICKIEWICZA
Na odcinku od budynku nr 81 do 19 

zaprojektowano ruch dwustronny rowe-

rowy uwzględniając kontrapas na odcin-
ku od nr 59 do 19. Następnie na odcinku 
od posesji nr 76 A (drugi sięgacz do Pru-
sa) zaprojektowano lewostronną ścieżkę 
rowerową.

Ostateczny projekt kompleksowej 
przebudowy ulicy Armii Krajowej wraz 
z ulicami przyległymi, czyli: Reymonta, 
Lompy, Wyspiańskiego, Mickiewicza  
i Prusa powinien powstać do październi-
ka 2023 roku.

Mieszkańcy mają  
też swoje pomysły 

Podczas dwóch spotkań dotyczą-
cych inwestycji, które odbyły się 16 i 17 
stycznia 2023 roku w II Liceum Ogólno-
kształcącym pojawiło się wiele wniosków 
mieszkańców. Jak informuje magistrat 
wszystkie wnioski zostaną przedysku-

towane przez Urząd Miasta oraz wyko-
nawcę inwestycji, czyli firmę Eurovia. 
Zostaną one uwzględnione pod warun-
kiem możliwości technicznej i zasadności 
merytorycznej.

46,6 mln zł
koszt remontu ul. Armii Krajowej 

oraz przyległych ulic.

26,6 mln zł
dotacja z rządowego funduszu 
Polski Ład: Program Inwestycji 

Strategicznych. 

4,5 km dróg 
zostanie przebudowanych. Oprócz 

nowej nawierzchni, chodników, 
ścieżek rowerowych wraz  

z miejscem obsługi rowerzystów 
powstaną także miejsca 

parkingowe. Do tego zostanie 
zmodernizowana kanalizacja 

deszczowa i oświetlenie.

W Przedszkolu nr 18 w dziel-
nicy Wesoła utworzono 
dwa nowe oddziały. Miasto 

pozyskało na ten cel ponad milion zło-
tych. Około 500 tys. zł przeznaczono na 
remont inwestycyjny i tyle samo na pro-
jekty „miękkie”, które będą realizowane 
do czerwca tego roku w placówce przy 
ulicy Pocztowej. Piękne sale do nauki i 
pomieszczenia sanitarne przy ulicy robią 
wrażenie. 

Nowe miejsca dla przedszkolaków

Aby jechało się prosto
u Mimo wstępnych założeń przebudowy skrzyżowania ulic Armii Krajowej 

z Chopina, nie powstanie tam rondo. Zamiast tego zostaną skorygowane 
wyloty ulic, aby wyprostować linię przejazdu.
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Sprawa jest bulwersująca z kilku powodów. 
Po pierwsze nie odkryjemy wielkiej tajem-
nicy pisząc, jak wyglądają wyjazdowe szko-

lenia, także w instytucjach samorządowych i pań-
stwowych. Pierwszy dzień rozpoczyna się obia-
dem, poźniej trwają 3-4 godzinne zajęcia, a na 
koniec gwóźdź programu: zakrapiana kolacja 
bankietowa. Następnego dnia też jest szkolenie, 
choć wielu uczestników skupia się na zdrowotno-
-towarzyskim problemie, jakim jest leczenie ka-
ca. Ulgę może im przynieść tylko powtórka z roz-
rywki, czyli... druga, zakrapiana kolacja bankieto-
wa. W trzecim dniu nie ma szkolenia, ale jest bo-
lesny powrót do domu.

Jest rzeczą oczywistą, że gdyby 
Tomasz Papaj chciał dla swoich 
koleżanek i kolegów naprawdę 
osiągnąć jakiś efekt edukacyjno-
poznawczy to zorganizowałby 
szkolenie stacjonarne. 

Na przykład Muzem Pożarnictwa albo sam 
Urząd Miasta oferują profesjonalne zaplecze kon-
ferencyjne. Mysłowicccy radni mogliby wynająć 

tam pomieszczenia za symboliczne pieniądze, je-
śli nie całkiem darmo. 

Drugi zgrzyt, to miejsce szkolenia. Skoro Pa-
paj chciał się zintegrować z radnymi to czy mu-
siał wybrać najbardziej szpanerski - obok Sopotu 
- kurort w Polsce? O cenach w Zakopanem krą-
żą legendy i paragony grozy. Dla przewodniczą-
cego nie miało to jednak znaczenia, ponieważ  
i tak mieliby za to zapłacić mysłowiccy podat-

nicy. Koszt szkolenia sięgający 50 tys. zł wydaje 
się astronomiczny nawet jak na dziesiejszą dro-
żyznę. To też jest powód, aby negatywnie oce-
nić pomysł eskapady mysłowickich radnych pod 
Giewont. 

W obecnych czasach pieniędzy w samorządach 
brakuje niemal na wszystko. Nie starcza na prąd, 
ogrzewanie, bieżące wydatki, nie mówiąc już  
o inwestycjach. 

Prezydent Dariusz Wójtowicz  
w oficjalnym piśmie nie wyraził  
zgody na opłacenie tatrzańskich 
wojaży Papaja.

- Ta propozycja jest nieetyczna i pozbawiona 
społecznej odpowiedzialności za wydatki publicz-
ne. Podczas ostatnich obrad Papaj wnosił o wpro-
wadzenie rygorystycznego planu oszczędnościowego  
w mieście. Chwilę później dowiaduję się o propono-
wanej wycieczce szkoleniowej do Zakopanego. Dla 
mnie to jakiś absurd, że przewodniczący Rady ka-
że oszczędzać wszystkim dookoła, a sam robi wręcz 
odwrotnie. Niech jedzie się szkolić z diety radnego, 
a nie sięga do kieszeni mieszkańców - podsumował 
Wójtowicz na swoim profilu facebookowym.

Kontrowersje, prócz samego wyjazdu 
radnych do Zakopanego, może budzić 
również tematyka szkolenia.  
W programie znalazły się takie 
punkty jak: techniki manipulacyjne 
czy postawy asertywnej komunikacji. 
Kogo i w jaki sposób chce 
zmanipulować Tomasz Papaj?! 

Szkolenie w Zakopanem, polewamy się szampanem...
Tomasz Papaj, przewodniczący Rady Miasta, chciał zorganizować szkolenie dla radnych w Zakopanem. Ich 
trzydniowy pobyt w stolicy Tatr kosztowałby mysłowickich podatników blisko 50 tysięcy złotych. Tematyką 
szkolenia miały być... techniki manipulacji. Prezydent Dariusz Wójtowicz zablokował wyjazd. 

Liczyliśmy, że Tomasz Papaj powie coś na 
swoją obronę. Na przykład, że szkolenie 
w tatrzańskim kurorcie podniesie kwali-

fikacje naszych radnych i pozwoli im lepiej słu-
żyć swojej małej ojczyźnie. Tymczasem Papaj 
zamiast wyjaśniać sam żąda wyjaśnień i stawia 
oskarżenia! Pracowników urzędu miejskiego 
wypytuje, kto stoi za publikacją i jakim prawem 
taki tekst ukazał się w gazecie, gdzie strony in-
formacyjne wykupuje samorząd. Wyjaśniamy 
więc. Miasto nie ma swojej gazety, a „Nasze My-
słowice” ukazują się w nakładzie 25 tys. egzem-

plarzy. Przebijamy komercyjną konkurencję pod 
każdym względem, a już na pewno w koszcie 
dotarcia do pojedynczego Czytelnika. Taniej niż  
u nas promować się już nie da. W 2022 r. miasto 
wykupiło od nas sześć stron, ale w tym roku po-
stanowiło oszczędzać, a my nie jesteśmy w stanie 

opuścić ceny. Stanęło więc na pięciu stronach. 
Wszystkie opatrzone są winietą „puls miasta”.  
I wokół tego wszczął awanturę Papaj. Tekst „po-
lewamy się szampanem” ukazał się na stronie  
z miejską winietą, choć powinien iść na szpaltach 
redakcyjnych. Takie pomyłki i znacznie gorsze 

zdarzają się w każdej gazecie. Najważniejsze, że 
nie zmieniło to w niczym proporcji między stro-
nami miejskimi i redakcyjnymi. Wyjaśniliśmy 
to zresztą w Wydziale Komunikacji Społecznej, 
który odpowiada za współpracę z nami. Z tego 
zamieszania wynika smutna refleksja. Przewod-
niczący Rady Miasta nie widzi problemu w tym, 
aby za pieniądze podatników balować w Zakopa-
nem. Aferą jest natomiast omyłkowo oznaczona 
strona w gazecie. Tytuł feralnego artykułu na-
wiązywał do szampana. Nie wiedzieliśmy, że od 
samego czytania można się upić.

PRZEWODNICZĄCY RADY MIASTA NIE WIDZI PROBLEMU W TYM, ABY ZA PIENIĄDZE PODATNIKÓW 
BALOWAĆ W ZAKOPANEM. AFERĄ JEST NATOMIAST OMYŁKOWO OZNACZONA STRONA W GAZECIE. 

Komu zaszkodził szampan?

Dla przypomnienia, 
publikujemy 

w całości tekst 
z września. 

u We wrześniu opublikowaliśmy tekst „Polewamy się szampanem” opowiadający o tym, jak Tomasz 
Papaj, przewodniczący Rady Miasta, chciał dla mysłowickich radnych zorganizować kilkudniowe 
szkolenie w drogim hotelu w Zakopanem. Spodziewaliśmy się reakcji na ten artykuł, ale nie takiej. 



Ponad 100-letni budynek,  
w którym mieści się I Li-
ceum Ogólnokształcące im. 

Tadeusza Kościuszki w Mysłowi-
cach, wreszcie doczeka się remon-
tu elewacji. Miasto ogłosiło przetarg 
na jego modernizację.

Budynek I LO powstał w latach 
1913-1914 według projektu Ignace-
go Dunaja w stylu zmodernizowanego 
historyzmu z elementami neobaroku.  
W 1921 r., w trakcie trzeciego powsta-
nia śląskiego, zanim zaczął pełnić funk-
cje dydaktyczne, mieścił się w nim szpi-

tal dla powstańców oraz urzędy plebi-
scytowe. Swoją siedzibę miał tu także 
Wydział Oświecenia Publicznego, prze-
niesiony później do Katowic. 

Oznacza to, że remont nie będzie spra-
wą prostą, ponieważ musi zostać zacho-
wane kulturowe dziedzictwo budynku, 

wpisanego do rejestru zabytków woje-
wództwa śląskiego.

Zakres inwestycji - jak czytamy w jej 
opisie - obejmie renowację elewacji całego 
obiektu składającego się z pięciu budyn-
ków połączonych ze sobą wraz ze wszyst-
kimi detalami architektonicznymi. Zosta-

nie przywrócony pierwotny stan technicz-
ny powierzchni tynkowych, sztukaterii, 
ceramicznego cokołu, nastąpi odnowie-
nie i renowacja stolarki drzwiowej, okien-
nej i budowlanej oraz elementów metalo-
wych. Niezbędne będzie również wyko-
nanie zabezpieczenia przyziemia budyn-
ków przed wodami opadowymi w posta-
ci izolacji przeciwwilgociowej oraz no-
wych rur spustowych i drenażu. Podsta-
wowym założeniem inwestycji jest usu-
nięcie szkodliwych nawarstwień, zatrzy-
manie dalszych zniszczeń, uporządkowa-
nie tynków, uczytelnienie i uzupełnienie 
detalu architektonicznego, przywrócenie 
pierwotnej kolorystyki elewacji budynku, 
zmiana opraw oświetlenia zewnętrznego 
z sodowych na ledowe, wykonanie nowej 
instalacji odgromowej, demontaż kamer  
i urządzeń teletechnicznych i ich ponow-
ny montaż na wszystkich budynkach po 
wykonaniu elewacji.
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Sfinansowano ze środków miasta Mysłowice

Jak poinformował na swo-
im facebookowym fanpa-
ge’u prezydent Mysłowic 

Dariusz Wójtowicz, miasto ze-
rwało umowę z wykonawcą in-
westycji. Wcześniej zrobiły to 
Tramwaje Śląskie. Wszystko 
przez ogromne opóźnienia ro-
bót.

Zgodnie z zapisami umowy 
podpisanej w maju 2021 r., ca-
łość prac miała zostać wykona-
na do 30 września 2022 r. 

Uznając zgłaszane przez wy-
konawcę obiektywne przyczy-
ny opóźnień na placu budo-

wy, spółka Tramwaje Śląskie już 
wcześniej podpisała z general-
nym wykonawcą aneks termi-
nowy, przesuwający termin re-
alizacji zadania w zakresie tram-
wajowym na 5 grudnia 2022 r. 

- Wykonawca miał zatem  
w sumie niemal 19 miesięcy na 
wykonanie zadania. Tymcza-
sem po tym okresie, stan realiza-
cji prac szacujemy na około 30%. 
To zadanie jest elementem pro-
jektu dofinansowanego środka-
mi unijnymi i musi zostać zreali-
zowane oraz rozliczone do końca 
2023 roku. W przeciwnym razie 

stracimy unijne fundusze. Pomi-
mo wielu działań z naszej strony  
w stosunku do wykonawcy, tempo 
prac było dalece niewystarczają-
ce, dlatego Zarząd Spółki podjął 
decyzję o odstąpieniu od umowy 
z winy wykonawcy - informuje 
Andrzej Zowada, rzecznik spół-
ki Tramwaje Śląskie S.A.

Kilka tygodni potrwa 
teraz inwentaryzacja 
przeprowadzonych 
prac, która ma 
określić, co zostało 
jeszcze do zrobienia.

Następnie miasto, podob-
nie jak Tramwaje Śląskie, bę-
dzie musiało ogłosić przetarg 
na dokończenie inwestycji. 
Więcej informacji podamy już 
wkrótce.

Przypomnijmy, że Mysłowi-
ce odpowiadają za część dro-
gową, natomiast Tramwaje Ślą-
skie za część tramwajową ca-
łej inwestycji wartej w sumie  
ok. 55 mln zł.

Do sprawy odniosła się rów-
nież firma NDI, która uważa roz-
wiązanie umów za bezpodstawne. 
Spółka zapowiedziała wystąpienie 
do Prokuratorii Generalnej RP  
z wnioskiem o podjęcie mediacji.

5,7 mln zł
koszt remontu.

4,8 mln zł
dotacja z Rządowego 

Funduszu Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych.

„Kościuszko” będzie jak nowy
u Uczniowie i pracownicy szkoły czekali na ten remont od lat.

Ktoś inny skończy remont torowiska
fot

. it
vm

.pl

Konsorcjum spółek NDI i NDI Sopot nie dokończy przebudowy 
torowiska oraz ulic Bytomskiej, Starokościelnej, Szymanowskiego 
i Powstańców w centrum Mysłowic. Decyzję w tej sprawie podjęło 
zarówno miasto, jak i Tramwaje Śląskie.
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- Sztuczna czy prawdziwa? 
Oto jest pytanie...

- To nie jest trudne pytanie. 
Pomijam już oczywiste, kultu-
rowo-estetyczne względy pod-
powiadające nam, że sztuczny 
odpowiednik nigdy nie może 
zastąpić naturalnego produk-
tu. Za choinką z lasu przema-
wiają także względy ekologicz-

ne, które zwłaszcza w ostatnich 
latach mają ogromne znacze-
nie dla naszego cywilizacyjne-
go rozwoju. Do produkcji na-
turalnej choinki nie są używane 
chemikalia. Kiedy rośnie pro-
dukuje tlen, pochłania dwu-
tlenek węgla, służy zwierzę-
tom, szybko ulega naturalnemu 
rozkładowi i nie zanieczyszcza 

środowiska. I sprawa podczas 
świąt szczególnie ważna - na-
turalne olejki eteryczne choinki  
z lasu wspaniale podkreślają 
bożonarodzeniową atmosferę.

- Plastikowa choinka, którą 
możemy używać przez lata, ma 
przynajmniej jeden argument: 
jest tańsza.

- Jesteśmy współodpowie-
dzialni nie tylko za siebie, ale 
także za cały ekosystem. Plasti-
kowa „choinka” powstaje z two-
rzyw sztucznych, których pro-
dukcja powoduje zanieczysz-
czanie środowiska. Nie podlega 
recyklingowi i rozkłada się prze 
ponad 500 lat. To jest ogrom-
ne obciążenie dla środowiska,  
a cenę za jego niszczenie płaci-
my my, także swoim zdrowiem, 
komfortem i życiowymi stan-
dardami. Dlatego nie zgadzam 
się z argumentem, że plastikowe 
choinki są tańsze.

- Jak zadbać o choinki z lasu?
- Jest kilka prostych sposo-

bów przedłużających ich żywot-
ność. Przede wszystkim cho-
inek z lasu nie należy ustawiać 

przy kaloryferze. Lepiej przy 
oknie, gdzie jest niższa tempe-
ratura pomieszczenie, a dzięki 
temu drzewko dłużej zachowa 
igły. Choinkę trzeba też regu-
larnie podlewać nawet jeśli jest 
ścięta. Taki zabieg przedłuży jej 
świeżość.

- A jeśli choinka jest w do-
niczce i chcemy ją docelowo 
przesadzić do gruntu?

- Wtedy nie powinniśmy jej 
trzymać w domu dłużej niż ty-
dzień. Przed wystawieniem 
drzewka na mróz najlepiej na 
kilka dni wstawić je do gara-
żu albo pomieszczenia gospo-
darczego, aby przyzwyczaiło się 
do chłodu. Trzeba osłonić do-
niczkę słomą lub włókniną, a je-

śli temperatura jest powyżej ze-
ra nie zapominajmy o podlewa-
niu. Nie „ozdabiajmy” choinki 
brokatem ani sztucznym śnie-
giem i rzecz najważniejsza - pa-
miętajmy, że z przesadzaniem 
do gruntu należy poczekać do 
wiosny.

- A co po świętach? Co zro-
bić z prawdziwą choinką?

- Mamy kilka możliwości. 
Choinkę można wyrzucić na 
kompost albo spalić w ognisku. 
Dobrym pomysłem jest także 
oddanie jej za darmo do spe-
cjalnego punktu odbioru, gdzie 
drzewko zostanie rozdrobnio-
ne i wykorzystane w ogrodach 
albo spalone w elektrociepłow-
niach.
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Instalacje do termicznej utylizacji 
odpadów to jeden z fundamentów 
unijnej polityki klimatycznej. Ko-

rzyści jest cała litania: wzrost bezpie-
czeństwa ekologicznego, zmniejszenie 
ilości składowanych śmieci, rekultywa-
cja istniejących składowisk, podniesienie 
komfortu życia mieszkańców, a przede 
wszystkim tańsza energia, ponieważ 
produktem ubocznym w tym proce-
sie technologicznym jest prąd i ciepło. 
Nasz region powinien przodować w tej 
dziedzinie, ale - niestety - jest głęboko  
w tyle. Mija 15 lat, kiedy w naszym regio-
nie pojawiła się pierwsza próba budowy 
instalacji do termicznej utylizacji odpa-
dów komunalnych. Taki plan miał An-
drzej Stania, ówczesny przewodniczący 
Metropolii oraz prezydent Rudy Śląskiej. 

Chciał wykorzystać 
rozwiązania, które 
podpatrzył w Wiedniu, 
gdzie funkcjonuje jeden 
z najnowocześniejszych 
w świecie tego typu 
zakładów. 

Niestety, pomysł ten stał się głów-
nym wątkiem kampanii samorządowej 
w Rudzie Śląskiej w 2010 roku. Rywalka 
Andrzeja Stani i zwycięzczyni wyborów 
ostro krytykowała projekt, jako szkodli-
wy dla zdrowia i środowiska. Nie miało 
to nic wspólnego z prawdą, ale ziarno 
niepewności zostało zasiane. Stania 
przegrał wybory i utarło się przekonanie, 
że przyczyną porażki był właśnie ambit-
ny projekt budowy pierwszej w regionie 

fabryki prądu i ciepła ze śmieci. Na sa-
morządowców w innych miastach padł 
strach. Wszyscy wiedzieli, że pomysł 
jest świetny, ponieważ rozwiązuje jeden 
z najważniejszych problemów śląskiej 
aglomeracji. Nikt tego jednak nie mó-
wił głośno z obawy przed reakcją opinii 
publicznej. Zemściło się to w kolejnych 
latach. Unia Europejska zaczęła wprowa-
dzać coraz bardziej restrykcyjne przepisy 
środowiskowe, za nieprzestrzeganie któ-
rych grożą ogromne kary finansowe. To 
jest też częściowa odpowiedź na pytanie 
dlaczego płacimy coraz wyższe stawki za 
odbiór śmieci? Gdyby Andrzejowi Stani 
udało się zrealizować swój pomysł, jego 
śladem poszliby inni. Dziś bylibyśmy  
w innym miejscu. Odpady wciąż stano-
wiłyby problem, ale nie aż taki. 

Kolejna próba wyjścia  
ze śmieciowego  
impasu pojawiła się  
dwa lata temu. 

Inicjatywę postanowiła przejąć Gór-
nośląsko-Zagłębiowska Metropolia.  
W ramach GZM powstała nawet spół-
ka, odpowiedzialna za ten projekt.  
W nieoficjalnych przymiarkach bra-
no pod uwagę dwie lokalizacje. Znów 
Rudę Śląską, ale w grze pojawiły się 
także Mysłowice. Dla miasta, które 
dostałoby tę inwestycję, to prawie jak 
wygrana na loterii. Dwa lata temu, czy-
li przed inflacją, wyliczono że z tytułu 
samych podatków od nieruchomości 
Mysłowice mogłyby liczyć na 16 mln zł 
rocznie. Kolejna korzyść to możliwość 

podłączenia się do ciepła sieciowe-
go. Dla miasta, gdzie sporo kamienic 
wciąż jest opalana tradycyjnymi „kop-
ciuchami” to prawdziwa ekologiczna 
rewolucja. Niebagatelne znaczenie 
ma też perspektywa obniżenia stawek 
za odbiór śmieci. Realizacja tak dużej 
inwestycji to także spora szansa dla lo-
kalnych firm. Wreszcie jest też trudna 
do oszacowania, ale na pewno ogrom-
na korzyść wizerunkowa, ponieważ 
troska o środowisko jest obecnie naj-
lepiej postrzeganą marką w świecie. 
Niestety, ten projekt upadł, ponieważ 
Urząd Wojewódzki dopatrzył się wad 
prawnych w spółce mającej realizować 
inwestycję. Oznacza to, że wojewódz-
two śląskie znów jest w tyle, choć w tej 
dziedzinie powinno przodować. 

W Polsce działa 
już dziesięć fabryk 
przetwarzających  
łącznie prawie półtora 
milion ton odpadów 
komunalnych rocznie,  
z których powstaje  
energia elektryczna  
i cieplna. 

 
Takie instalacje funkcjonują już  

w Warszawie, Krakowie, Poznaniu, 
Bydgoszczy, Szczecinie, Koninie, Bia-
łymstoku, Rzeszowie, Olsztynie i Gdań-
sku. Kiedy i gdzie na tej mapie pojawi 
się wreszcie pierwsze miasto z woje-
wództwa śląskiego? 

Jerzy Filar

O choinka!
Święta, święta i po świętach. W styczniu zawsze stoimy przed 
dylematem, co zrobić z choinką. To jest też dobry czas,  
aby generalnie zastanowić się nad „choinkową” strategią  
na przyszłe lata. O rady poprosiliśmy nadleśniczego  
STANISŁAWA JEZIORAŃSKIEGO, z Nadleśnictwa Katowice.

Śląsk w ekologicznym ogonie

Instalacja do termicznej utylizacji odpadów komunalnych z powodzeniem funkcjonuje, m.in. w Krakowie.

Już w dziesięciu dużych, 
polskich miastach pracują 
instalacje do termicznej 
utylizacji odpadów,  
z których produkuje 
się ciepło i prąd. Jest to 
rozwiązanie ekonomiczne, 
ekologiczne i podnoszące 
komfort życia mieszkańców. 
Czarną dziurą na tej mapie 
jest nasz region. Gdzie i 
kiedy wreszcie powstanie 
w województwie śląskim 
pierwsza tego typu fabryka? 



Zakres prac obejmuje, m.in. 
docieplenie ścian, funda-
mentów oraz dachu, wymia-

nę stolarki okiennej i drzwiowej, re-
mont klatki schodowej wraz z wy-
mianą drzwi wejściowych do miesz-
kań, a także wykonanie instalacji mo-
nitoringu wizyjnego. MZGK zakoń-
czył już remonty budynków przy Ro-

botniczej 3 oraz 7-11-15, a spod rusz-
towań wyłania się już nowa elewacja 
kamienicy przy Robotniczej 21. Jesz-
cze w tym roku planowane jest także 
postawienie wiat śmietnikowych przy 
odnowionych nieruchomościach.  
W kolejnym etapie MZGK zapowia-
da również zagospodarowanie terenu 
przyległego do budynków.

3 mln zł
koszt odnowienia kamienicy 
przy ul. Robotniczej 17-19.

u Miejski Zarząd Gospodarki 
Komunalnej rozpoczął remont  
kolejnej kamienicy na Rymerze. 
Na początku stycznia rusztowania 
stanęły przy ulicy Robotniczej 17-19. 
Planowo, inwestycja ma się  
zakończyć w czerwcu tego roku.

ul. Robotnicza 17-19ul. Robotnicza 21

ul. Robotnicza 3 ul. Robotnicza 7-11-15

Remontowy ruch na Rymerze
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Sosnowiecki radny Łu-
kasz Litewka podaro-
wał miastu pięć spe-

cjalistycznych wózków in-
walidzkich. Miejski Ośrodek 
Pomocy Społecznej w My-
słowicach wytypował nato-
miast seniorów, którym ta-
ki sprzęt jest najbardziej 
potrzebny. To mieszkańcy  
w wieku 62-88 lat, a wśród 
nich, m.in. pan Andrzej po 
amputacji nóg czy pani Ja-
dwiga, która przez cukrzycę 
straciła stopę i wzrok.

Jako pierwszy nowy wózek 
otrzymał pan Ireneusz, któ-
ry jest niepełnosprawny od 
urodzenia. Do połowy lute-
go wózki trafią do pozosta-
łych seniorów.

Życie będzie nieco łatwiejsze

T rzy mysłowickie szkoły 
średnie otrzymały komple-
ty koszulek sportowych. To 

ukłon w kierunku zdolnej młodzie-
ży i zaangażowanych w rywalizację 

sportową opiekunów. Projekty i wy-
konanie to dzieło pracowników Wy-
działu Komunikacji Społecznej oraz 
Kancelarii Prezydenta Miasta My-
słowice. 

Koszulki z markąKoszulki z marką

u Pięcioro mysłowickich seniorów odwiedzi prezydent 
Dariusz Wójtowicz, aby wręczyć im specjalistyczne 
wózki, przekazane miastu przez Łukasza Litewkę.

Zgodnie z decyzją Państwowego Gospo-
darstwa Wodnego „Wody Polskie” z dnia 
20 stycznia 2023 roku od 1 lutego nastą-

pi wzrost cen taryfowych za wodę i ścieki w My-
słowicach. Skalkulowane stawki zakładają podwyż-
kę o 0,85 zł brutto za metr sześcienny wody (oko-
ło 10%) oraz o 1,70 zł brutto za metr sześcienny od-
prowadzanych ścieków (około 15%) na okres kolej-
nych trzech lat. Najbardziej istotny wpływ na wzrost 
taryf mają:
n podwyżka cen wody o blisko 32% zafundowa-

na przez Górnośląskie Przedsiębiorstwo Wo-
dociągów S.A. - monopolistę na rynku dostaw 
wody,

n podwyżka cen za odprowadzane ścieki 20% 
przez Sosnowieckie Wodociągi S.A.
Ponadto, spółka miejska MPWiK spłaca pokaźne 

zobowiązania finansowe: 

• kredyt udzielony w 2007 r. przez NFOŚiGW/BOŚ 
Bank S.A., 

• pożyczkę udzieloną w 2008 r. przez NFOŚiGW, 
• pożyczki udzielone w latach 2016-2017 oraz kre-

dyt na wykup obligacji wyemitowanych w 2012 r.  
i 2014 r. w łącznej kwocie 155 705 405,47 zł, za-
ciągnięte za czasów poprzednich prezydentów 
miasta. Kwota do spłaty na koniec 2022 roku to 
116 557 022,53 zł.
Rosnące w trybie lawinowym odsetki od wspo-

mnianych zobowiązań, które są błędem poprzedni-
ków, przez wiele lat będą ciążyły na budżetach do-
mowych naszych mieszkańców. 

Dla porównania:
• odsetki zapłacone w 2021 r. to 2 682 959,16 zł, 
• odsetki zapłacone w 2022 r. to 6 919 600,62 zł, 
• prognozowane odsetki do zapłaty w 2023 r. to już 

8 579 163,63 zł.

ROSNĄ TARYFY ROSNĄ TARYFY 
za wodę i ścieki

u Dostarczające wodę Górnośląskie Przedsiębiorstwo Wodociągów i przyjmujące 
ścieki Sosnowieckie Wodociągi WYSOKO PODNIOSŁY CENY ZA SWOJE USŁUGI. 
Odbije się to na portfelach mysłowiczan.
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Jak co roku w Mysłowicach główne 
wydarzenia związane z Wielką Or-
kiestrą Świątecznej Pomocy skupią 

się w hali MOSiR przy ul. Bończyka i krę-
cić się będą wokół sportowych emocji.

Zaplanowano rozgrywki piłki nożnej 
drużyn reprezentujących przeróżne in-
stytucje, stowarzyszenia czy fundacje. 
Stawką będzie Puchar Prezydenta Miasta 
Mysłowice Dariusza Wójtowicza.

Między meczami odbędą się pokazy 
taneczne, sportowe, animacje i oczywi-
ście licytacje.

Tradycyjnie o godzinie 20.00 z Mysło-
wic zostanie wysłane światełko do nieba.

Warto również wspomnieć, że kawiar-
nia Caffe Artnova na mysłowickim ryn-
ku, również włączy się do akcji organizu-
jąc u siebie licytacje, których dochód za-
sili eSkarbonkę prezydenta miasta My-
słowice. A jeśli o eSkarbonce mowa to 
przypominamy, że każdy z nas może się 
dorzucić do zbiórki. Wystarczy kliknąć 
w link https://eskarbonka.wosp.org.pl/
acq221

Nasza gazeta ukazała się przed finałem 
WOŚP i nie znamy wyników zbiórek i li-
cytacji. Jesteśmy jednak przekonani, że  
w Mysłowicach - jak co roku - znów pad-
nie rekord. 

Inicjatorem zmian urba-
nistycznych serca Mysło-
wic jest dyrektor MZGK 

Małgorzata Książek-Grele-
wicz, współpracująca z Wo-
jewódzkim Konserwatorem 
Zabytków, grupą architektów 
oraz pracownikami Urzędu 
Miasta Mysłowice.

Do debaty zaproszeni zosta-
li radni miejscy oraz członko-
wie dwóch Rad Dzielnic - Pia-
sek i Stare Miasto. Wcześniej 
swoje propozycje mieli okazję 
wnieść lokalni przedsiębiorcy, 
biorący udział w biznesowym 
śniadaniu. Podczas spotkania 
zostały przedstawione i omó-
wione trzy koncepcje zago-
spodarowania kwartału przy-
rynkowego opracowane przez 
pracownię JAZ + Architekci  
z Warszawy, która jest zwy-
cięzcą konkursu urbanistycz-
nego na opracowanie koncep-
cji funkcjonalno-przestrzen-
nej części centrum Mysłowic.

- Nuda w ferie? Nie z nami! Rozpoczęliśmy nasz 
cykl ekozajęć. Rzut plastikową butelką do odpowied-
niego kosza? Wygibasy na ekotwisterze? A może gra 
w zielone memory lub budowa maty sensorycznej  
z panią Klaudią? Wszystkie te ekologiczne atrakcje za-

serwowaliśmy dzieciom, które zapisały się na „Feriadę 
2023” w Mysłowicach - informuje Zakład Oczyszcza-
nia Miasta Mysłowice.

Zajęcia odbyły się już, m.in. w Mysłowickim 
Ośrodku Kultury przy ul. Grunwaldzkiej i Kawy,  

a do końca ferii zostaną przeprowadzone w pozosta-
łych filiach. Pracownicy ZOMM-u są pod wrażeniem 
poziomu wiedzy młodych mieszkańców na temat se-
gregacji odpadów, ale jak wiadomo, mądrej edukacji 
nigdy za wiele. 

Od początku lutego, za 
pośrednictwem pocz-
ty bądź pracowników 

magistratu, mieszkańcom będą dorę-
czane decyzje, m.in. w sprawie tego-
rocznego podatku od nieruchomości, 
rolnego czy leśnego. Po ich otrzyma-
niu należy dokonać wpłaty podatku na 
podany w dokumencie numer rachun-
ku bankowego.

- Zachęcamy Państwa do dokonywa-
nia bezgotówkowych płatności na po-
dany w decyzji numer rachunku ban-
kowego. Płatności gotówkowe, bez po-
noszenia dodatkowych kosztów, można 
zrealizować w dowolnym oddziale ING 
Bank Śląski S.A., gdzie są otwarte ka-
sy, we wszystkich urzędach pocztowych, 
filiach urzędu pocztowego, agencjach 
pocztowych w godzinach ich pracy lub 
w kasach Urzędu Miasta Mysłowice, 
które mieszczą się w Biurze Obsługi 
Mieszkańca przy ul. Powstańców 1. Są 
one czynne w godzinach pracy urzędu - 
informuje mysłowicki magistrat.

Mysłowice grają z Orkiestrą!

Miasto naszych marzeń
u W magistracie odbyło się spotkanie, podczas którego omówiono 

propozycje zagospodarowania Rynku i Starego Miasta. 

W lutym mieszkańcy 
otrzymają 
decyzje podatkowe

Eko-ferie z ZOMM
u Zakład Oczyszczania 

Miasta Mysłowice 
zorganizował 
ekowarsztaty dla 
dzieci spędzających 
ferie w mieście.



CBD JAKO REMEDIUM NA 
CHOROBY CYWILIZACYJNE?

CBD, inaczej kannabidiol, to 
naturalny związek występują-
cy w kwiatach konopi siewnych 
(Cannabis sativa L.), które w Pol-
sce uprawiane są na coraz więk-
szą skalę. To jeden z najbardziej 
dominujących spośród około 

400 związków kwiatów konopi 
siewnych. Produkty z CBD cie-
szą się coraz większym zaintere-
sowaniem. Szczególnie poszu-
kują ich osoby dotknięte tzw. 
chorobami cywilizacyjnymi oraz 
schorzeniami o podłożu neuro-
logicznym.

Badacze coraz częściej pod-
kreślają właściwości przeciw-

zapalne i wzmacniające odpor-
ność, co jest szczególnie przy-
datne w terapiach nowotworo-
wych, białaczce, cukrzycy, reu-
matyzmie, chorobie Hashimo-
to i innych schorzeniach związa-
nych z niską odpornością orga-
nizmu. Nie można jednak zapo-
minać również o innych kanna-
binoidach obecnych w kwiatach 

konopi siewnych, np: CBC,CBG, 
CBN, CBV. Dopiero ich połącze-
nie jest dla nas najbardziej ko-
rzystnym rozwiązaniem - mówi-
my tu o synergii działania związ-
ków.

- Choć mówi się, że nie ma na 
świecie panaceum, roślina ko-
nopi, dzięki wysokiej zawartości 
CBD, zdaje się być doskonałym 
remedium na większość chorób 
dwudziestego pierwszego wieku 
- mówi Ewa Gryt fitoterapeutka, 
założycielka sklepu Dobrekono-
pie.pl w Mysłowicach.

CBD NA CUKRZYCĘ  
I NOWOTWORY, CHOROBY 
CYWILIZACYJNE XXI W.

Według dotychczas przepro-
wadzonych badań CBD potra-
fi znacznie zmniejszyć zacho-
rowalność na cukrzycę i mo-
że pomóc zapobiec retinopa-
tii cukrzycowej. Konopie obni-
żają występujące podczas prze-
biegu choroby niekorzystne zja-
wiska mające wpływ na serce. 
Cukrzycy stosujący olejki CBD 
z konopi wskazują na zmniej-
szenie bólów neuropatycznych, 
zmniejszenie objawu zespołu 
niespokojnych nóg i obniżenie 
ciśnienia krwi. U osób używają-
cych ekstraktu z konopi stwier-
dza się również niższy poziom 
insuliny na czczo oraz niższy 
współczynnik insulinooporno-
ści (HOMA-IR), co oznacza, że or-
ganizmy tych osób lepiej reagu-
ją na insulinę.

Coraz częściej poszukują ich 
też Polacy, u których zdiagnozo-
wano nowotwór, a te według da-
nych GUS są drugą najczęstszą 
przyczyną zgonów wśród osób 
starszych. 

Użytkownicy olejków CBD pod-
kreślają ich działanie przeciwza-
palne, przeciwbólowe i wzmac-
niające odporność. Dzięki zasto-
sowaniu tej naturalnej terapii, 
wielu pacjentów pozostaje w do-
brej kondycji psychicznej i fizycz-
nej, zarówno przed chemiotera-
pią, jak też w trakcie i po niej.

Lecznicze właściwości kanna-
bidiolu doceniają także osoby 
cierpiące na Alzheimera, choro-
bę Parkinsona, stwardnienie roz-

siane, depresję i epilepsję. Sta-
tystyki Polskiego Stowarzysze-
nia Ludzi Cierpiących na Padacz-
kę mówią o około 200 tys. osób, 
które cierpią na padaczkę leko-
oporną. CBD łagodzi niepokój, 
nerwowość, bóle głowy czy na-
pięcie.

KONOPIE W KUCHNI  
NA CO DZIEŃ.

Wciąż za to mało Polaków wie, 
że ta roślina świetnie spraw-
dza się w codziennym jadłospi-
sie. Nasiona konopi, z których 
można wytworzyć olej bogaty 
w niezbędne nienasycone kwa-
sy tłuszczowe, błonnik, mąkę czy 
też bardzo dobrze przyswajane 
białko o pełnym składzie amino-
kwasowym, to prawdziwa bom-
ba odżywcza, nie bez powodu 
znajdująca się na liście tzw. „su-
perfood”.

- Zastosowanie konopi w die-
cie jest bardzo szerokie: od koktaj-
li białkowych, poprzez olej tłoczo-
ny na zimno bogaty w Omega-3 
i Omega-6 w idealnej proporcji 
dla ludzkiego ciała, mąkę, będą-
cą smakowym dodatkiem do wy-
pieków i same nasiona, które do-
dane do sałatki, musli czy jogurtu 
wzbogacają smak posiłku i odży-
wiają nasz organizm w pełni - mó-
wi Ewa Gryt, fitoterapeutka, za-
łożycielka sklepu Dobrekonopie.
pl w Mysłowicach.

HERBATKA Z KONOPI.

CBD suplementować można 
na wiele sposobów. Napar z ko-
nopni to najprostszy sposób na 
dostarczanie do organizmu kan-
nabinoidów, czyli dobroczyn-
nych związków zawartych w tej 
roślinie.

- Susz konopny można parzyć 
jak normalną herbatę, wystar-
czy wsypać do kubka 2-3 łyżeczki 
ziela potem należy odczekać kil-
ka minut i gotowe. Susz konop-
ny działa uspokajająco, popra-
wia koncentrację, a poza tym ma 
piękny ziołowy zapach. Co cie-
kawe, po wypiciu takiej herbatki 
z CBD niektórym przechodzi też 
ochota na „coś mocniejszego” - 
dodaje Ewa Gryt. 

CBD dla seniora? Jak może pomóc 
i dlaczego warto stosować.
Według GUS udział seniorów w wieku 60 lat i więcej w całej populacji wynosi obecnie ponad 22%, a w perspektywie kolejnych 
dziesiątków lat nadal będzie rosnąć. I choć trwanie życia również będzie się wydłużać, to czy będzie to życie w zdrowiu?

REKLAMA
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Cukrzyca stała się chorobą cywi-
lizacyjną. Na świecie zmaga się  
z tym schorzeniem już 640 milio-

nów osób. Co 10 sekund ktoś umiera z po-
wodu powikłań w cukrzycy, a co 5 sekund 
ktoś się dowiaduje, że jest chory. W Pol-
sce choruje na nią około 3 miliony osób, 
a zagrożonych nią może być nawet 5 mln 
osób. Dane mówią, że do 2030 roku ponad  
10 proc. polskiej populacji będzie cho-
rowało na cukrzycę. To tykająca bomba 
- choroba, której powikłania mogą skra-
cać życie nawet o 12 lat. Mimo to, wielu 
z nas, naszych bliskich lekceważy objawy, 
nie chce się badać, więc trudno ją zdiagno-
zować. A brak diagnozy to brak leczenia. 

Tymczasem, blisko 90% przypadków to 
cukrzyca typu 2 - choroba nabyta, której 
można zapobiec. Diagnostyka i wczesne 
jej wykrycie, ciągłe monitorowanie glike-
mii, dobrze dobrana dieta, aktywny tryb 
życia, redukcja masy ciała mogą dopro-
wadzić do cofnięcia choroby. Wiele zatem 
zależy od nas samych. Współczesna me-
dycyna także nie jest bezradna i dostar-
cza coraz bardziej efektywne rozwiązania, 
które są wdrażane - także w Polsce. 

Rok 2023 przyniesie 
wiele zmian

Mając świadomość, że cukrzyca to 
jedno z najważniejszych wyzwań XXI 

wieku, w Parlamentarnym Zespole 
ds. Cukrzycy, którego mam zaszczyt 
być przewodniczącą, od wielu lat po-
dejmujemy działania na rzecz eduka-
cji i profilaktyki oraz zwiększenia do-

stępności i efektywności leczenia tego 
schorzenia. 

Z dniem 1 stycznia 2023 r. weszło  
w życie rozporządzenie Ministra Zdro-
wia z 27 października 2022 r. w sprawie 
wykazu wyrobów medycznych wydawa-
nych na zlecenie, które m.in.:
n Poszerza refundację systemów moni-

torowania glikemii flash (FGM) o po-
pulację pacjentów niewidomych i ko-
biety w ciąży. 

n Rozszerza refundację zbiorników na 
insulinę do osobistej pompy insulino-
wej do 5 sztuk na pacjentów z cukrzy-
cą typu 3.

n Rozszerza refundację zestawów infu-
zyjnych do osobistej pompy insulino-
wej na pacjentów z cukrzycą typu 3.

n Umożliwia też refundację zestawów do 
pomp bezdrenowych (do 10 sztuk na 
miesiąc).

n Dostosowuje refundację systemów 
ciągłego monitorowania glikemii 
(CGM-RT) dla populacji do 26 ro-
ku życia. 

n Poszerza refundację o populację pa-
cjentów powyżej 26 roku życia z cu-

krzycą typu 1 lub 3 wymagających in-
tensywnej insulinoterapii. 

Najważniejsze  
wyzwanie - leczenie  
stopy cukrzycowej!

Rok 2023 nie zamyka listy istotnych 
zmian. Finansowanie leczenia stopy cu-
krzycowej w naszym kraju w celu ograni-
czenia liczby amputacji kończyn - to mój 
cel na ten rok jako Przewodniczącej Parla-
mentarnego Zespołu ds. Cukrzycy. Nieste-
ty Polska jest w czołówce statystyk doty-
czących wykonywania większych i mniej-
szych amputacji kończyn, ponieważ brak 
jest kompleksowego leczenia. Zatrważa-
jące są dane dotyczące liczby amputacji  
w Polsce. To aż 16 tys. rocznie (dane 
sprzed pandemii)! Dziś jest to najbardziej 
zaniedbane powikłanie w cukrzycy. Dlate-
go musimy bezwzględnie i szybko działać 
w tym zakresie! Jestem natomiast przeko-
nana, że to ostatni moment, by stworzyć 
sprawnie działający system, począwszy od 
profilaktyki, przez skuteczną diagnozę po 
proces leczenia stopy cukrzycowej.

EWA KOŁODZIEJ, posłanka i przewodnicząca Parlamentarnego Zespołu ds. Cukrzycy: 

Cukrzyca to tykająca bomba, którą można rozbroić!



Zielone MYSŁOWICE
Za treści zawarte w publikacji dofinansowanej ze środków 

WFOŚiGW w Katowicach odpowiedzialność ponosi Redakcja.

Jednym z programów jest konkurs „Ekopracownia  
pod chmurką”, z łącznym budżetem w wysokości  
2 mln zł. Jest on skierowany do organów prowadzących 
placówki oświatowe z terenu województwa śląskiego.

Jego celem jest utworzenie przestrzeni przeznaczonej do prowadze-
nia zajęć dydaktycznych z zakresu przyrody, biologii, ekologii, geogra-
fii, geologii itp. w szkołach podstawowych oraz szkołach średnich. Fun-
dusz już ogłosił nabór, który potrwa od 1 do 30 marca, a szczczegóły są 
opublikowane na jego stronie. Poza tym programem kontynuowane są 
programy „Zielona Pracownia_Projekt”, którego nabór kończy się 3 lu-
tego 2023 roku, oraz „Zielona Pracownia”.

Podobnym programem, ale skierowanym 
do gmin jest „Zielona przestrzeń”. 

To pomysł na utworzenie terenów zieleni służących dostosowaniu 
przestrzeni publicznej do potrzeb społecznych oraz umożliwienie spo-
łeczeństwu korzystania z ich walorów, zwiększając zaangażowanie spo-
łeczności lokalnej. Budżet na ten program to 5 mln zł. 

Program „Zielono-niebieska infrastruktura”  
to z kolei propozycja, która ma na celu podnieść  
poziom ochrony przed skutkami zmian klimatu.

Chodzi o zwiększenie retencji wód opadowych i roztopowych oraz 
zastosowanie nowoczesnych i efektywnych rozwiązań służących ogra-
niczeniu zużycia wody, przeciwdziałaniu suszy, zatrzymaniu wody 
deszczowej w miejscu opadu, w tym rozwój zielono-niebieskiej infra-
struktury. Na ten cel Fundusz przeznaczy aż 10 mln zł w tym 5 mln zł 
w formie dotacji.

7 mln zł zostanie przeznaczone na program  
„Poprawy Jakości Powietrza w województwie  
śląskim - odnawialne źródła energii w obiektach 
użyteczności publicznej”. 

Dofinasowana zostanie wymiana nieefektywnego źródła ciepła opa-
lanego węglem oraz zakup i montaż odnawialnych źródeł energii w tym 
pomp ciepła, kotłów na biomasę i fotowoltaiki .

Program „Bezpieczny Strażak”.

Poszerza się w tym roku oferta dla strażaków. Już nie tylko dofinan-
sowanie do zakupu wozów bojowych czy sprzętu pożarniczego, a tak-
że wsparcie Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych, ale także dotacja na 
zakup specjalistycznego sprzętu wykorzystywanego w akcjach ratowni-
czych oraz podczas usuwania skutków zagrożeń środowiska. 

W programie „Eko Remiza” 

strażacy z OSP mogą sięgnąć po środki na kompleksową termomo-
dernizację strażackich remiz, które w niektórych miejscowościach są  
w opłakanym stanie.

Program „Przydomowa oczyszczalnia” w ubiegłym 
roku pojawił się w ofercie WFOŚiGW w Katowicach 
jako pilotażowy. 

Okazało się, że program cieszy tak dużym zainteresowaniem, że 
budżet przeznaczony na ten cel został wyczerpany już w ciągu nie-
spełna dwóch miesięcy. To program skierowany do właścicieli  
i współwłaścicieli nieruchomości położonych na terenach woje-

Siedem nowych programów Siedem nowych programów dofinansowania w oferciedofinansowania w ofercie  
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach na 2023 roku.
u Na uruchomienie nowych programów Fundusz przeznaczy ponad 30 mln zł. Nie zabraknie oczywiście też tych najbardziej sprawdzonych programów  

jak Zielona Pracownia, ale również programów Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej realizowanych przez katowicki Fundusz  
jak Czyste Powietrze czy Ciepłe Mieszkanie. W 2022 roku WFOŚiGW w Katowicach udzielił łącznie ponad 850 mln zł dofinansowania na działania 
związane z ochroną środowiska w województwie śląskim.

Ekopracownia pod chmurką

Zielona przestrzeń

Zielono-niebieska infrastruktura Poprawy Jakości Powietrza Bezpieczny Strażak
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wództwa śląskiego, na których nie funkcjonuje i nie jest przewidy-
wana budowa zbiorczej kanalizacji sanitarnej. Dofinansowane zosta-
nie zakup i montaż przydomowej oczyszczalni ścieków o wydajno-
ści nie więcej niż 7,5 m3/d. Fundusz przeznaczył na ten cel 4 mln zł, 
ale biorąc pod uwagę zainteresowanie istnieje możliwość zwiększe-
nia tej puli środków. 

Łącznie na nowe programy uruchamiane w 2023 roku 
WFOŚIGW w Katowicach przeznaczy ponad 30 mln zł. 

W 2022 roku Fundusz na ochronę środowiska w województwie 
śląskim udzielił łącznie ponad 850 mln zł dofinansowania. Zdecy-
dowana większość środków, to programy NFOŚiGW realizowa-
ne przez WFOŚiGW w Katowicach. Najwięcej środków, bo ponad 
542,1 mln zł, pochłonął program „Czyste Powietrze”. To program, 
który jest przeznaczony dla właścicieli i współwłaścicieli domów 
jednorodzinnych, lub wydzielonych w budynkach jednorodzin-
nych lokali mieszkalnych z wyodrębnioną księgą wieczystą. Dotacje 
na termomodernizację domu i wymianę źródeł ciepła wynoszą do  
66 tys. zł dla podstawowego poziomu dofinansowania, do 99 tys. zł 
dla podwyższonego poziomu dofinansowania lub do 135 tys. zł dla 
najwyższego poziomu dofinansowania. Do tego dochodzi dodatko-
wo dofinansowanie audytu energetycznego do 100 proc. (maksy-
malnie 1,2 tys. zł). Drugi pod względem wydatkowania środków jest 
program Ciepłe Mieszkanie, na którego realizację Fundusz w ubie-
głym roku przeznaczył 63,9 mln zł. To z kolei jest Program dla gmin, 
które następnie będą ogłaszać nabór na swoim terenie dla osób fi-
zycznych, posiadających tytuł prawny wynikający z prawa wła-
sności lub ograniczonego prawa rzeczowego do lokalu mieszkal-
nego, znajdującego się w budynku mieszkalnym wielorodzinnym.  
W przypadku najbardziej zanieczyszczonych gmin dotacja mo-

że wynosić do 17,5 tys. zł dla podstawowego poziomu dofinanso-
wania, do 26,9 tys. zł dla podwyższonego poziomu dofinansowania  
i do 39,9 tys. zł dla najwyższego poziomu dofinansowania. Budżet 
dla całej Polski to 1,4 mld zł, z czego niemal 125 mln zł zarezerwowa-
ne jest dla województwa śląskiego. Wojewódzki Fundusz Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach zakończył pierw-
szy nabór wniosków w tym programie. Dofinansowanie w ramach 
programu Ciepłe Mieszkanie ma otrzymać 28 gmin. Łączna kwota 
dofinansowania to blisko 113 mln zł. Najwięcej środków, bo ponad 
19 mln zł ma otrzymać gmina Bielsko-Biała, a także Zabrze, Bytom  
i Chorzów - po ponad 11 mln zł. 

- Dzięki tym środkom w prawie 5 tys. mieszkań wymienione zostaną 
źródła ciepła na bardziej ekologiczne i przyjazne środowisku. Jesteśmy 
bardzo zadowoleni, bo praktycznie wyczerpaliśmy pulę środków przezna-
czonych na województwo śląskie w programie Ciepłe Mieszkanie - mówi 
Tomasz Bednarek. 

2023 rok jest rokiem jubileuszu 30-lecia Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach. Fundusz po-
wstał w 1993 roku. Jest publiczną instytucją finansową, realizującą poli-
tykę ekologiczną województwa śląskiego.

1 miliard złotych 
przeznaczy w tym roku WFOŚiGW w Katowicach 

na działania związane z ochroną środowiska.

u Na uruchomienie nowych programów Fundusz przeznaczy ponad 30 mln zł. Nie zabraknie oczywiście też tych najbardziej sprawdzonych programów  
jak Zielona Pracownia, ale również programów Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej realizowanych przez katowicki Fundusz  
jak Czyste Powietrze czy Ciepłe Mieszkanie. W 2022 roku WFOŚiGW w Katowicach udzielił łącznie ponad 850 mln zł dofinansowania na działania 
związane z ochroną środowiska w województwie śląskim.

TOMASZ BEDNAREK, 
prezes WFOŚiGW w Katowicach
Jesteśmy cały czas w kontakcie ze wszystkimi 
grupami społecznymi. Obserwujemy, 
rozmawiamy i na bieżąco monitorujemy jakie 
jest zapotrzebowanie na dofinansowanie zadań 
dotyczących ochrony środowiska. A jako Fundusz 
jesteśmy po to, żeby te działania wspierać 
finansowo, stąd nowe Programy.

JAROSŁAW WIECZOREK, 
wojewoda śląski
Wraz z nowym rokiem nadchodzą nowe 
perspektywy rozwoju. Za sprawą kolejnych 
projektów Wojewódzkiego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach 
chcemy nadal efektywnie działać i wspierać 
wszelkie działania na rzecz ochrony środowiska  
w naszym regionie. Tylko w ubiegłym roku  
w województwie śląskim przeznaczono na ten cel 
miliony złotych. To ogromna kwota, która pozwoliła 
naszym mieszkańcom oraz różnym placówkom 
i instytucjom, w tym szkołom czy strażakom, na 
wdrożenie zmian przyjaznych środowisku.

Eko Remiza Przydomowa oczyszczalnia
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Falcon Bilard Club, Pizzeria Falcon
ul. Gospodarcza 32, Sosnowiec

tel. 32 296 44 44, kom. 883 333 585
e-mail: kontakt@bilard-falcon.pl

Czynne: 
nd-czw: 13:00-22:00
pt-sob: 13:00-24:00

KANCELARIA RADCY PRAWNEGO
dr Ireneusz Korczyński

ul. Górnicza 7, 41-400 Mysłowice
tel. (32) 316 31 07 fax (32) 223 86 87
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Było tłumnie, śpiewająco i co najważniejsze 
wesoło, bo w końcu nazwa dzielnicy zobo-
wiązuje. Rozśpiewany korowód angażują-

cy sąsiadów to wspólna inicjatywa Marcina Wy-
rostka i jego sąsiadki pani Anny Barteckiej.

- Wspominam sobie mój czas dzieciństwa i spo-
tkania z moją rodziną. Nasza droga na pasterkę 
wyglądała tak, że szliśmy razem z kuzynami, ciot-
kami, wujkami i śpiewaliśmy wniebogłosy kolędy - 
mówi Marcin Wyrostek, akordeonista.

u Takiego kolędowania w Mysłowicach jeszcze nie było. 8 stycznia orszak kolędników przy akompaniamencie Marcina Wyrostka 
przeszedł ulicami Wesołej aż do kościoła pw. Matki Bożej Fatimskiej, gdzie odbył się koncert muzyka z zespołem Corazon.

Kolędowali z Wyrostkiem

fot
. it

vm
.pl
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Warto wstąpić do Galerii M2  
w Mysłowickim Ośrodku Kul-
tury, ul. Grunwaldzka 7, gdzie 

uczestnicy warsztatów ceramicznych pro-
wadzonych przez instruktorkę Alicję Grusz-
kę prezentują swoje ceramiczne wyroby. 

Wazony, ozdoby, świeczniki, kwietniki, 
kubki, miski nie ustępuje kunsztem i wyko-

naniem profesjonalistom. Pracownia cera-
miczna MOK-u ma długą, bo ponad dwu-
dziestoletnią historię - jej początki sięga-
ją jeszcze Mysłowickiego Ośrodka Kultury  
i Sztuki „Trójkąt”. Obecnie pracownią opieku-
je się instruktorka Alicja Gruszka, która wraz 
z małymi i dużymi uczestnikami zajęć odkry-
wa tajemnice ceramiki. Spotkania odbywa-

ją się w dwóch filiach, gdzie znajdują się pra-
cownie - na ulicy Grunwaldzkiej i Laryskiej 
(Brzezinka) oraz gościnnie w filach MOK-u 
na Morgach, Wesołej i w Dziećkowicach.

Niezmienna od lat pozostaje formuła 
pracowni - to miejsce spotkań osób, które 
w przyjaznej i nieskrępowanej atmosferze 
mają ochotę zmierzyć się z materią, jaką jest 
glina. Obcowanie z nią ma coś w sobie z ma-
gii - świetnie to rozumieją dzieci, a także co-
raz szersze grono dorosłych, których przy-
ciąga do siebie pracownia.

Wystawa potrwa do 28 lutego 2023 r.

„Wymarzone - Ulepione”
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